

北京暖温带次生林种群分布格局与种间空间关联性

祝 燕¹, 白 帆^{1,2}, 刘海丰^{1,3}, 李文超¹, 李 亮^{1,2}, 李广起^{1,2}, 王顺忠¹, 桑卫国^{1*}¹中国科学院植物研究所植被与环境变化国家重点实验室, 北京 100093²中国科学院研究生院, 北京 100049³中央民族大学, 北京 100081

Population distribution patterns and interspecific spatial associations in warm temperate secondary forests, Beijing

Yan Zhu¹, Fan Bai^{1,2}, Haifeng Liu^{1,3}, Wenchao Li¹, Liang Li^{1,2}, Guangqi Li^{1,2}, Shunzhong Wang¹, Weiguo Sang^{1*}¹State Key Laboratory of Vegetation and Environmental Change, Institute of Botany, Chinese Academy of Sciences, Beijing 100093²Graduate University of Chinese Academy of Sciences, Beijing 100049³Minzu University of China, Beijing 100081

摘要

参考文献

相关文章

Download: [PDF](#) (523KB) [HTML](#) 1KB Export: [BibTeX](#) or [EndNote](#) (RIS) [Supporting Info](#)

摘要 种群分布格局和种间空间关联性研究有助于深入理解物种共存机制。本研究在北京地区5个1 ha典型暖温带森林样地, 在0-50 m尺度范围内综合分析了常见种的种群分布格局及成年树种间的空间关联性。研究发现: (1)所有检验的物种都表现了聚集格局, 主要发生在较小(0-15 m)的尺度范围内, 并且同种聚集强度峰值普遍出现在目标个体周围1 m的距离内; 在>15 m的较大尺度上, 随着尺度增加, 随机和规则格局成为物种分布的主要形式; (2)种间不相关联的比例高(~50%), 即使种间存在显著的关联性, 也是以隔离和部分重叠为主要的关联形式; 很少的物种对(~4%)呈混合分布。种子扩散限制和生境异质性在某种程度上解释了种群普遍聚集的格局, 种群聚集分布又促使种间分布不相关联, 或者种间呈现隔离和部分重叠格局, 反映了物种分布与生境存在紧密的关联性。另外, 种间隔离的格局会阻止种间个体相互竞争。然而, 由于同种个体聚集分布, 密度制约成为调节种群分布的主要形式。本结果将有助于揭示森林群落物种共存的潜在维持机制。

关键词: 物种共存 聚集 隔离 扩散限制 生境异质性 生境关联 密度制约

Abstract: Exploring tree population distribution patterns and interspecific spatial associations are helpful in elucidating the mechanisms underlying species coexistence in forest communities. We analyzed population distribution patterns and interspecific adult-adult spatial associations of common tree species at scales of 0-50 m in five 1-ha warm temperate secondary forest plots near Beijing, China. We found that: (1) all species showed aggregated spatial patterns at some scales; aggregation occurred mainly at neighborhood scales of < 15 m, tended to peak within a 1-m radius around focal conspecific trees, and the percentage of species exhibiting a random or regular pattern increased with scale, mainly occurring at scales of > 15 m; (2) the proportion of species pairs showing non-significant associations was high (~50%), and even in those species pairs that showed significant associations, segregation and partial overlap were dominant association types. Few species pairs (~4%) showed mixing. We feel that population spatial distribution of trees, particularly the observed prevalence of conspecific aggregation, in these plots was regulated by seed dispersal limitation and environmental heterogeneity. Moreover, aggregated distributions also promoted interspecific segregation and partial overlap. It is possible that distribution patterns were associated with habitats. Few species pairs showed interspecific mixing, in this case, interspecific competition exclusion difficultly occurred, but in the interior of conspecific aggregation, density dependence should be a dominant mechanism regulating population distributions. Our findings contribute to a clearer understanding of the mechanisms influencing the structure of these forests.

Keywords: species coexistence aggregation segregation seed dispersal limitation environmental heterogeneity habitat associations density dependence

Received 2011-01-30; published 2011-03-20

Corresponding Authors: 桑卫国 Email: swg@ibcas.ac.cn

引用本文:

祝 燕, 白 帆, 刘海丰, 李文超, 李 亮, 李广起, 王顺忠, 桑卫国. 北京暖温带次生林种群分布格局与种间空间关联性[J] 生物多样性, 2011, V19(02): 252-259

Service

- ▶ [把本文推荐给朋友](#)
- ▶ [加入我的书架](#)
- ▶ [加入引用管理器](#)
- ▶ [Email Alert](#)
- ▶ [RSS](#)

作者相关文章

- ▶ [祝燕](#)
- ▶ [白帆](#)
- ▶ [刘海丰](#)
- ▶ [李亮](#)
- ▶ [李广起](#)
- ▶ [李文超](#)
- ▶ [王顺忠](#)
- ▶ [桑卫国](#)

链接本文:

<http://www.biodiversity-science.net/CN/10.3724/SP.J.1003.2011.08024> 或 <http://www.biodiversity-science.net/CN/Y2011/V19/I02/252>

Copyright 2010 by 生物多样性